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El director cultural de l’Alliance Française
és l’ànima d’aquesta institució de referèn-
cia de la vida cultural sabadellenca

Diuen alguns intel·lectuals que si algú estima Algèria és perquè
l’ha sentida profundament. La profunditat és cosa de la savie-
sa. Però si ens remuntem a l’antiga filosofia, Aristòtil ja va
advertir que l‘ignorant afirma; en canvi, el savi dubta i reflexio-
na. I és que creure fermament amb una sola idea és molt
monòton, el dubte és apassionant. 

Avui us presento una semblança apassionant, d’algú que esti-
ma Algèria amb profunditat i dubta de l’oportunitat que supo-
sa la crisi que estem passant. Robert Ferrer i Chaler va néixer el
1947 a les portes del desert, a Djelfa (Algèria). Des dels 15 anys
viu a Catalunya i ben aviat va començar a impartir classes de
francès. Ha estat des dels inicis l’ànima i promotor de l’Alliance
Française de Sabadell. Actualment n’és el director cultural. En
els últims temps ha convertit l’associació en un referent dins de
la cultura sabadellenca, programant diverses activitats més
enllà de la difusió de la cultura francesa. M’exigia que li parlés
de tu i no li agrada parlar en primera persona.

Quina sort poder treballar en aquest espai!
La Casa Taulé és el millor edifici on pot estar l’Alliance Française
amb voluntat d’apropar la cultura local amb la cultura france-
sa. La xarxa d’AF —de llarg, la més  important del món— és
d’utilitat pública i l’ensenyament de la llengua francesa és la
nostra activitat principal. Tenim una relació privilegiada amb el
Ministeri d’Afers Estrangers i el Ministeri d’Educació francès, fet
que explica que tots els títols que s’obtenen aquí són recone-
guts arreu del món.

Ja m’ho sembla que domines la llengua francesa...
És veritat, no hi ha manera de desfer-me del deix! La dificultat
la vaig tenir als 15 anys quan, després d’haver viscut tota la vida
a Algèria, va arribar la declaració d’independència del país i la
meva família va decidir venir a viure a Catalunya. Aquella etapa
la recordo molt traumàticament perquè vaig arribar aquí en
plena adolescència sense saber ni una paraula de català i
havent de treballar fent d’aprenent de mecànic. La veritat és
que allò no estava fet per mi.

No t’agradava treballar la feina de mecànic? 
No ben bé... el que em semblava horrorós era l’ambient que es
respirava en aquella escola professional durant el franquisme.
Tot i que venia d’una família treballadora i d’un context de
guerra colonial a Algèria, m’era molt difícil suportar la barroe-
ria de les relacions entre persones, la violència a penes reprimi-
da i el feixisme militant que hi havia en alguns professors. Amb
només 15 anys jo venia d’un món que, encara que fos colonial,
era molt diferent.

Robert Ferrer i Chaler

Has tornat a visitar Algèria des que vas marxar?
Hi vaig tornar el 1977 amb la intenció de recuperar el meu pas-
sat i retrobar alguns amics àrabs de la infància que, quan em
van veure, no em van deixar continuar la ruta i em van segres-
tar uns quants dies amb ells. Allà vaig recordar com era el món
àrab... Els costums, les relacions huma-
nes, el sentit de l’hospitalitat... Hi ha
coses molt entranyables en el món àrab.
És veritat que hi ha un punt terrible que
és la condició de la dona, però n’hi ha
molts altres que no es valoren i són fan-
tàstics.

I després de deixar l’escola d’aprenents,
vas posar-te a treballar?
Exactament, donant classes de llengua
francesa. Quan vaig marxar de l’escola d’aprenents de mecànic
vaig tenir la sort de poder impartir classes i des d’aleshores n’he
fet el meu ofici. Sempre he estat molt autodidacte i així ho vaig
continuar sent estudiant la carrera. En aquell moment tenia 25
anys i vaig decidir apuntar-me a Filologia Romànica a la
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persona que es dediqui exclusivament a
definir un programa anual d’activitats i cur-
sos. Això no és massa habitual en el nostre
sector i encara menys tenint en compte
que no tenim cap ajuda de l’estat francès,
però és una feina que sempre ens ha sem-
blat fonamental i ja forma part de la per-
sonalitat de l’entitat. Ho vivim com un
compromís amb la nostra ciutat i ho man-
tenim perquè és un raó més d’ésser de l’en-
titat.

Encara interessen els cursos de filosofia en
ple segle XXI?
Si fas la pregunta és perquè estàs conven-
çut del contrari, i evidentment, passa el
contrari. Ara estem en un moment de con-
fusió enorme. El saber ha deixat de ser una
necessitat col·lectiva com ho va ser als prin-
cipis de la transició per convertir-se en la
dèria de quatre eixelebrats. També s’ha de
dir que el pensament crític no s’estila
massa i són molts els qui no s’hi confor-

men. Volen veure-hi més clar, triar el grà de la palla i, entre
altres coses, atansar-se als grans moments del pensament.

Per això heu apostat per la filosofia?
La filosofia ens hi ajuda i es dóna el cas que el director de
l’Alliance Française té una excel·lent formació a l’àmbit de la
filosofia i n’és un apassionat. Això ha fet possible programar els
cursos amb un criteri i una coherència que la gent sap reconèi-
xer. Aquest any s’han proposat un curs d’introducció a la filo-
sofia antiga, un curs sobre la història de l’ humanisme, unes
sessions sobre la figura de Simone de Beauvoir i unes altres
sobre Hannah Arendt impartides per Oriol Farrés, un jove pro-
fessor de filosofia de Sabadell.

A la vida cap on et decantes més: Heràclit o Parmènides? 
Jo no sóc ni filòsof ni intel·lectual, però si em preguntes entre
línies si prefereixo el canvi o la permanència, tinc clar que mal-
grat tots els avatars de la història, l’home sempre ha tendit cap
a la utopia. Tant se val si és inventant-se una religió per imagi-
nar-se una vida eterna, com per pensar les ideologies que l’ha-
vien de portar cap a una societat ideal. Ara no són temps d’u-
topies: les religions es radicalitzen, les ideologies s’han esvaït. 

La crisi s’ho ha emportat tot?
Em fa l’efecte que la nostra societat es troba immersa en una
perplexitat absoluta amb aquests canvis que ens anuncien
sense que tinguem massa idea del que representaran per 
nosaltres i pels nostres fills. Sembla que uns altres decideixen el
futur per nosaltres sense explicar-nos cap on volen dur-nos.
Crec que tots aquests anys que estem vivint són temps obscurs.
Alguns troben que són temps apassionants, jo al contrari els
trobo molt inquietants.

Però qui ha alimentat aquesta crisi de valors?
Hi ha múltiples factors i molta feina per sociòlegs i futurs his-
toriadors que podran escriure’n moltes pàgines. Per una banda

Universitat Autònoma de Barcelona, bàsicament per poder dir
que ja tenia una titulació universitària.

I d’aquí ja vas passar a fundar l’Alliance Française!
L’Associació la vam fundar l’any 1974 amb uns companys amb
l’objectiu de fer de l’AF un referent per l’aprenentatge del fran-
cès i un lloc de difusió cultural. Jo aleshores vivia a Terrassa,
però tres anys més tard, quan la feina es va anar estabilitzant
vaig venir a viure definitivament a Sabadell. La meva família era
originària de Terrassa, però em va semblar més atractiu viure a
Sabadell, una ciutat més vital. Sempre he pensat que un home
de Sabadell té més nervi que un senyor de Terrassa.

Des dels inicis n’has estat director, fins fa tres anys. Per què vas
deixar la direcció?
Treballar en una entitat sense ànim de lucre és apassionant i pot
arribar a crear addicció. Veient passar els anys, em va semblar
important assegurar-ne la continuïtat; deixar que persones més
joves amb una certa sensibilitat i un bon coneixement de l’en-
titat, fessin el relleu. Un company i amic de la feina, Sébastien
Bauer —tot i les brillants sortides professionals que li permetia
la seva formació intel·lectual— estava il·lusionat per agafar el
relleu i això em va empènyer a passar-li la direcció.

Va ser una decisió encertada?
Per descomptat! Ara ja fa tres anys que estem treballant junts
dins de l’Alliance Française i sé del cert que no m’he equivocat
gens. De fet aquesta convicció me l’han confirmada els respon-
sables de les institucions culturals, diplomàtiques i acadèmiques
amb qui ens hem de relacionar a través de l’entitat. Per tant, és
una decisió de la qual estic molt satisfet d’haver-la pres. Tinc la
sensació d’haver fet bé les coses en un moment que era delicat
per l’entitat. 

I ara t’has convertit en director cultural. Què significa això?
L’activitat cultural de la nostra associació ens obliga a tenir una
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el sistema econòmic imperant és el que és. El capitalisme té
com a objectiu el benefici propi i no pas la igualtat o el repar-
timent de béns. Durant uns anys li han deixat fer el que ha vol-
gut i ara estem on estem. Ho ha fet en un moment en el qual
les tecnologies semblen avançar sense control i allò que ano-
menen enginyeria financera ha causat els estralls que tots
coneixem. La indústria s’ha servit dels avenços de la tecnologia
per multiplicar la producció...

...reduint la mà d’obra i engreixant l’atur.
Aquesta producció destinada al mercat ens ha convertit a tots
en consumidors compulsius. El diner ha passat a ser la primera
prioritat i hem deixat de ser ciutadans per ser convertir-nos en
simples consumidors i petits —o no tan petits— capitalistes,
sense ni tan sols adonar-nos-en. Enviant-nos tots a treballar per
pagar deutes i amb un desgast enorme a l’escala dels valors tra-
dicionals en l’àmbit de la família, de l’escola, del treball, etc...
S’ha creat al meu entendre un desordre general difícil de redre-
çar.

I les tecnologies que volen introduir ara a l’educació? 
També! No sabem ben bé com. No sabem clarament per què es
forma una persona, quines competències ha de tenir i a quin
model de societat se la destina. Diuen que a la classe, cada nen
ha de tenir un ordinador personal? És que quan siguin grans,
estaran tots condemnats a passar-se el dia davant d’un ordina-
dor amb qualsevol feina? Per què s’ha reduït tant l’ensenya-
ment de la història, de la llengua, de les llengües, de la filoso-
fia? Ningú s’ho creu. La formació de l’individu ja no sabem
massa cap on està orientada i és un símptoma més de la crisi.

Tens raó, aquesta crisi no representa un moment apassionant.
Ens hem passat anys obeint a la consigna del pensament únic,
fugint de la política, deixant que els polítics se sentissin còmo-
des convertint-se en professionals de la cosa pública —alguns

d’ells guanyant molts diners— i ara
tenim una societat sense discurs polí-
tic, atomitzada i on només prevalen
els interessos  individuals, una socie-
tat  que reacciona únicament de
manera emotiva amb un compromís
que no dura més de 24 hores.

I per què no ens n’hem adonat fins
ara?
Perquè mentrestant hem estat molt
ben distrets. Aquell que s’enriquia
mereixia l’admiració general i especu-

lar esdevenia una pràctica natural de qualsevol persona. Els
pocs que manifestaven el seu desacord eren titllats d’antisiste-
ma, com aquell qui diu d’inadaptats, fins i tot m’atreviria a dir
que eren tractats de “tarats”. Ara en canvi, veiem que són
poques les veus que defensen el sistema. Potser aquells a qui
se’ls anomenava antisistema tenien raó, no?

Almenys estem més a prop de l’autodeterminació!
Decidir què volem ser en un futur és una qüestió sagrada però
crec que hi ha drets constitucionals més importants que no
s’estan respectant mentre la societat està ensopida: el dret al
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treball, a la vivenda, a l’educació. Sóc molt sensible als anhels
d’independència —he viscut la guerra d’independència
d’Algèria— però em costa situar-me en aquest  panorama on
un treballador català està compartint interessos “nacionals”
amb un president del Barça. A mi em sembla que hi ha molts
problemes per resoldre però enfocats per un altre angle: l’eix de
l’oprimit i l’opressor. Aquella dicotomia de tota la vida!

I quin paper hi han jugat en aquesta situació els polítics?
No s’hi val a criticar els polítics de manera general. La política
és la manera que troben els homes per organitzar-se, per con-
viure i això ens incumbeix a tots. Quan la política esdevé una
professió corre el risc de degenerar i llavors es comencem a sen-
tir veus que justifiquen que a la política s’hi puguin guanyar
diners. La política ha de ser bàsicament ètica i de servei públic.
En aquests moments de tanta corrupció, m’escandalitza com
han fet la vista grossa els companys de partit, de despatx. Si el
silenci s’ha imposat sobre la denúncia és que anem molt mala-
ment.

Vas estar l’any 1999 a les llistes electorals d’Entesa per Sabadell.
I estic molt content d’haver-hi estat penúltim per sobre
d’Antoni Farrés. De fet vaig acceptar precisament pel que aca-
bem de comentar, perquè allà hi veia un col·lectiu de persones,
amb un fort sentit de pertinença a la ciutat, que no reivindi-
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quen la política com una professió sinó com a servei a la socie-
tat. L’Entesa per Sabadell com a plataforma cívica és un col·lec-
tiu de gent molt honest i obert, tot i que no sé si n’hi ha prou
per guanyar unes eleccions.

Com veus Sabadell?
A França diuen que la crítica és fàcil i l’art difícil. Aquí a vega-
des la crítica resulta més que complicada. Es tendeix al silenci o
a la crítica soterrada, el conflicte fa por. Tot i això diria que els
que manen a la ciutat ja saben que hi ha moltes coses que es
poden fer millor, que no se sap massa cap on ha d’anar la ciu-
tat. El Sabadell d’ara tampoc es diferencia gaire d’altres ciutats
d’arreu de Catalunya. Durant aquests darrers anys penso que
Sabadell ha perdut molta personalitat. Però bé, les ciutats tenen
cicles, alguns més brillants que altres.

S’inverteix poc en cultura?
El que passa és que la cultura està massa entre les mans de l’ad-
ministració. Ara fa poc per exemple, a l’Aliança Française hem
organitzat una trobada de poetes del Quebec i de Catalunya.
Necessitàvem naturalment l’ajut de l’administració per tirar-ho
endavant. Resulta llavors que, al Quebec, el ministeri de rela-
cions internacionals, amb el seus acords de cooperació, recull i
recolza els projectes de la societat civil. En canvi, aquí a
Catalunya resulta que passa totalment el contrari: els projectes
són els de l’administració i gairebé no hi ha ni impresos pels
projectes que provenen de les entitats.

Aleshores la cultura esdevé patrimoni de l’administració!
I això és molt revelador perquè la cultura és i ha de ser —amb
tots els seus defectes i virtuts— de la societat civil. Naturalment
que l’administració ha d’aportar recursos però sobretot s’ha
d’encarregar de rearmar la societat civil per tal que ella matei-
xa retroalimenti a la seva pròpia cultura. Aquest canvi de fet, el
va intentar fer en Pere Vidal tot i que hauria necessitat un altre

mandat perquè es visualitzés
un canvi important. 
Quin lloc ocupa la cultura
local a la programació de
l’AF?
Les nostres activitats no se
centren amb la cultura local
però tampoc en prescindim.
Quan podem, donem a
conèixer artistes, poetes de
Sabadell: l’any passat el poeta
Josep Maria Ripoll va ser con-
vidat a participar al Marché
de la Poésie de Montreal grà-
cies a les nostres gestions. En
Feliu Formosa i Antoni Clapés,
sabadellencs, bons amics i
excel·lents escriptors com tots
sabem, col·laboren de mane-
ra assídua amb l’entitat.

I Papers de Versàlia?
Aquest col·lectiu de poetes té
la seva seu a la mateixa AF i hi

presenten els seus treballs, cosa que ens satisfà molt. De mane-
ra general, nosaltres obrim una finestra, salten quatre versos, i
a partir d’aquí cadascú que vagi allà on la seva sensibilitat el
porta, perquè al cap i a la fi, la cultura és això. Nosaltres només
som una petita plataforma i un punt
de trobada per compartir inquietuds.

Com va anar això de ser jurat de la
categoria d’Arts Visuals a la Nit de la
Cultura?
Em va semblar molt improvisat. Tinc la
sensació que el nivell d’exigència no
va ser gaire alt, però potser això dels
premis ja funciona així. A mi no m’a-
graden aquestes coses. 

Un llibre per recomanar-nos?
Te’n recomanaré dos. El primer La crisi
de la cultura, de la Hannah Arendt, un
llibre molt premonitori del que passa actualment i té molt a
veure amb el fet que la cultura s’hagi convertit en una merca-
deria, un producte, com es diu ara. És a dir, fent creure que la
cultura s’ha democratitzat el que s’aconsegueix és trobar un
espai per fer diners. I el segon, és Albert Camus. Llegiu el que
vulgueu però feu-ho perquè és un home molt contemporani,
d’utopies, humil i fill del poble. I això és extraordinari, sobretot
coneixent el camí que li ha tocat fer a la vida, des de l’Algèria
rural gairebé sense sabates fins a la ciutat dels intel·lectuals eli-
tistes i aristocràtics parisencs. 

Moltes gràcies per atendre’ns.
A vosaltres.
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